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2- PROCEDIMENT LEGISLATIU 

COMÚ 

2.1 Projectes de llei 

Edicte 

La síndica general, atès que el Consell General en la 

seva sessió del dia 28 de novembre del 2019, no ha 

aprovat l’esmena a la totalitat presentada pel M. I. 

Sr. Pere López Agràs, president del Grup 

Parlamentari Socialdemòcrata, al Projecte de llei de 

mesures urgents en matèria d’arrendaments 

d’habitatge i per millorar el poder adquisitiu, i vist 

l’acord de la Junta de Presidents de Grup 

Parlamentari, 

Disposa 

D’acord amb el que preveu l’article 45 del 

Reglament del Consell General, trametre l’esmentat 

Projecte de llei, així com les esmenes a l’articulat que 

han estat presentades a la Comissió Legislativa 

d’Economia. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 28 de novembre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

3- PROCEDIMENTS ESPECIALS 

3.2.2 Proposicions de llei qualificada 

Edicte 

La síndica general, atès que el Consell General en la 

seva sessió del dia 28 de novembre del 2019, ha 

acordat prendre en consideració la Proposició de 

llei de modificació de la Llei qualificada del règim 

electoral i del referèndum, disposa: 

- Obrir un període de quinze dies per a la presentació 

d’esmenes, que no podran ésser a la totalitat, període 

que finalitza el dia 19 de desembre del 2019, a les 

17.30h, data a partir de la qual la Proposició seguirà 

la tramitació prevista pels projectes de llei. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 28 de novembre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

4- IMPULS I CONTROL DE 

L'ACCIÓ POLÍTICA DEL GOVERN 

4.4.2 Respostes escrites 

Edicte 

La síndica general, d’acord amb les previsions de 

l’article 90 del Reglament del Consell General, 

Disposa 

Publicar la resposta del Govern a les preguntes 

formulades pel M. I. Sr. Jordi Font Mariné, conseller 

general del Grup Parlamentari Socialdemòcrata, per 

escrit de data 11 d’octubre del 2019, relatives al 

canvi de la gespa de l’Estadi Nacional, i publicades 

en el Butlletí del Consell General número 66/2019, 

del 16 d’octubre. 

Tot el que es fa públic per a general coneixement i 

efectes. 

Casa de la Vall, 29 de novembre del 2019 

Roser Suñé Pascuet  

Síndica General 

Ministeri de Cultura i Esports  

Preguntes escrites al Govern  

(Reg. Núm. 891) 

Pregunta escrita al Govern que es formula 

en relació al canvi de gespa de l’Estadi 

Nacional Reg. Núm. 891, formulada pel  

M. I. Sr. Jordi Font Mariné, conseller 

general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata 

Resposta escrita a les preguntes efectuades el 11 

d’octubre del 2019 pel M.I. Sr. Jordi Font Mariné, 

conseller general del Grup Parlamentari 

Socialdemòcrata, en relació al canvi de gespa de 

l’Estadi Nacional, registrada amb el núm. 891. 

El Sr. Jordi Font pregunta: 

1. Qui decideix canviar la gespa de l’Estadi Nacional 

a mitja temporada esportiva de les federacions? 

Perquè no s’ha aprofitat per canviar-la durant els 

períodes de descans de les mateixes, que més a més 

són coincidents? 

2. El fet de canviar la gespa altera de manera 

important totes les activitats de la federació de 

rugby, la principal a utilitzar l’estadi. Quin és el 

detall de totes les solucions, que suposem, s’han 

convingut amb la dita federació per continuar la seva 

activitat? A saber: llocs per entrenar els diferents 

nivells, lloc per celebrar encontres del VPC, llocs per 
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poder jugar els partits de les seccions femenines, 

escola de rugby, partits internacionals, etc. 

3. Ateses les complicacions que ja s’han presentat 

anteriorment: quins són els certificats d’homologació 

que garanteixen que la nova gespa que s’instal·larà a 

l’estadi està acceptada, tant per la federació 

internacional de futbol com per la de rugby, per la 

pràctica de partits internacionals de les dos 

disciplines?  

4. Atès que la Sra. Ministra d’Esports ens va 

mencionar la possibilitat que la FAF es  fes càrrec a 

primera instància del pagament de la substitució de 

la gespa –cosa que li seria compensada posteriorment 

per una hipotètica operació de la substitució de la 

gespa d’algun dels camps que té la FAF-, quins són 

els detalls del contracte que -entenem- segellarà 

aquest acord? 

5. Atesa la més sorprenent disponibilitat financera 

de la FAF i els fets ocorreguts amb alguns membres 

de l’anterior junta directiva de la mateixa: és possible 

que Govern sol·licités al Fiscal General que nomenés 

un acompanyant, o bé un assessor econòmic-judicial, 

a fi i efecte d’ajudar els membres de la nova junta de 

la FAF a restablir la imatge de transparència i de 

seriositat? 

1. Qui decideix canviar la gespa de l’Estadi 

Nacional a mitja temporada esportiva de les 

federacions? Per què no s’ha aprofitat per canviar-

la durant els períodes de descans de les mateixes, 

que a més són coincidents? 

La decisió la pren el Ministeri de Cultura i Esports, 

després d’analitzar els punts que es detallen tot 

seguit i tenint en compte que l’Estadi Nacional 

l’utilitzen majoritàriament la Federació de Rugbi, el 

VPC Rugbi XV i també la Federació de Futbol.  

Cal recordar que aquests punts són els que ja van ser 

exposats a totes i cadascuna de les forces 

representades al Consell General el mes d’octubre 

passat i que es reiteren novament a continuació: 

Un precisió s’imposa, no seria exacte parlar de “mitja 

temporada”, sinó que la decisió es pren en el  

moment en què finalitza el període de vigència anual 

del certificat FIFA QUALITY PRO del sistema de 

gespa artificial de l’Estadi Nacional, concretament el 

dia 19 de setembre del 2019. 

La cronologia dels fets que motiven aquesta decisió 

comencen el 6 d’agost del 2019 amb el test que un 

laboratori acreditat FIFA passa a la gespa de l’estadi 

per renovar el certificat FIFA QUALITY PRO, així 

com les tasques de manteniment correctiu amb 

l’empresa fabricant de la gespa. Aquest test no 

resulta positiu i, per tant, no es pot renovar el 

certificat FIFA QUALITY PRO per problemes amb 

els criteris de rodament de la pilota, absorció de 

l’impacte i regularitat. 

Un cop es comunica el resultat, el Ministeri 

d’Esports envia una carta el 30 d’agost al Sr. Thierry 

Favre (cap de la divisió de les associacions nacionals 

de la UEFA) on l’informa que a la vista del resultat 

negatiu del test realitzat a la gespa, es portaran a 

terme noves tasques de manteniment al camp i un 

nou test posterior amb l’objectiu de poder disputar a 

l’Estadi Nacional els darrers 2 partits de la fase de 

classificació per a l’Eurocopa 2020. Així mateix, es 

notifica el compromís del Govern per instal·lar una 

nova superfície sintètica de darrera tecnologia per a 

l’any 2020. 

Es porten a terme les tasques de manteniment 

correctiu anunciades amb una empresa 

especialitzada i es torna a passar un nou test 

mitjançant laboratori acreditat FIFA l’11 de 

setembre del 2019. Aquest test tampoc no resulta 

positiu, perquè es continua fent present 

l’incompliment  dels criteris negatius referits al test 

anterior. 

Davant d’aquesta situació, es va reiterar el 

compromís del Govern d’incloure la partida 

pressupostària necessària per al canvi de la gespa 

però només la Federació Moldava va acceptar 

disputar l’encontre contra Andorra. La Federació 

Andorrana de Futbol va notificar al Ministeri 

d’Esports l’acceptació de la UEFA d’aquest extrem i 

la no acceptació per part de la federació Turca. 

En aquest moment la Federació Andorrana de 

Futbol s’ofereix a avançar l’adquisició de la gespa 

que tenia previst adquirir pel seu camp de Borda 

Mateu i col·locar-la a l’Estadi Nacional. 

Comunicada aquesta situació, el Ministeri d’Esports 

va convenir amb les dos federacions implicades 

(Rugbi i Futbol) que,  es podia autoritzar el canvi de 

gespa un cop acabat el partit amb Moldàvia a fi que 

estigués enllestit per al partit de la selecció de Rugbi 

amb Bòsnia. 

Malgrat haver de resoldre aquesta situació 

sobrevinguda, el Ministeri d’Esports decideix fer 

coincidir la situació amb el compliment dels 

objectius de desenvolupament sostenible, ja que si bé 

la gespa substituïda no complia la certificació per a 

partits internacionals, sí que era apta per a l’ús o la 

pràctica esportiva quotidiana, i amb caràcter 

d’urgència va adjudicar els treballs per treure-la (es 

tracta d’una gespa de la marca LIMONTA 

DIAMOND 60 SBR, amb 5 anys d’antiguitat) i 

reutilitzar-la col·locant-la al camp del Centre de 

Tecnificació Esportiva d’Ordino (CTEO). D’aquesta 

manera se li allarga la vida útil i s’amplia la 

polivalència del camp del CTEO (ara només servia 

per al futbol i amb el canvi servirà també a la 
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pràctica del rugbi). Per la seva banda, la gespa 

artificial col·locada al camp del Centre de 

Tecnificació, de la marca MONDOTURF NSF 

MONFIBRE 12 45 AE FTS i amb 10 anys 

d’antiguitat, es posa a disposició de les entitats 

esportives o de les administracions públiques perquè 

pugui ser reaprofitada per a altres possibles usos. 

2. El fet de canviar la gespa altera de manera 

important totes les activitats de la federació de 

rugbi, la principal a utilitzar l’estadi. Quin és el 

detall de totes les solucions, que suposem , s’han 

convingut amb la dita federació per continuar la 

seva activitat? A saber: llocs per entrenar els 

diferents nivells, lloc per celebrar encontres del 

VPC, llocs per poder jugar els partits de les 

seccions femenines, escola de rugbi, partits 

internacionals, etc. 

El treballs d’extracció i instal·lació de la gespa van 

començar el dia 12 d’octubre i van finalitzarel dia 30 

d’octubre. 

Amb anterioritat a l’inici dels treballs es va contactar 

amb les entitats esportives afectades per aquests 

treballs (principalment el VPC Rugbi XV i en menor 

mesura, la Federació Andorrana de Rugbi) per trobar 

els espais esportius necessaris per continuar 

desenvolupant tots els entrenaments previstos tant 

pels equips sèniors com pels equips de categories 

inferiors. 

El Centre de Tecnificació Esportiva d’Ordino 

(CTEO) es facilita a fi que el Rugbi disposi de forma 

exclusiva d’un únic emplaçament provisional. La 

federació de Rugbi i el VPC declinen aquest 

oferiment fent constar que l’estat de la gespa no 

permet la pràctica del Rugbi en els termes que ells 

desitjarien. 

A fi de trobar nous emplaçaments, el ministeri 

d’Esports es posa en contacte amb els propietaris o 

gestors de les diverses instal·lacions esportives del 

país que poden acollir els entrenaments de VPC i la 

Federació de Rugbi (Comú d’Andorra la Vella, 

Comú d’Encamp i Federació Andorrana de Futbol) 

amb l’objectiu que es pugui mantenir la totalitat de 

la planificació esportiva. 

Les instal·lacions esportives que van acollir els 

entrenaments van ser l’Estadi Comunal, el camp 

d’esports de Prada de Moles, el camp d’esports del 

Col·legi Sant Ermengol i els camps d’entrenament de 

la Federació Andorrana de Futbol i puntualment, el 

Centre de Tecnificació Esportiva d’Ordino (CTEO). 

Pel que fa als enfrontaments previstos per al cap de 

setmana del 19 i 20 d’octubre de l’equip sènior 

masculí i categories inferiors, va ser la única ocasió 

en la que el VPC va sol·licitar a la Federació 

Francesa de Rugbi el canvi de terreny de joc. 

El  diumenge 27 d’octubre, l’equip sènior femení del 

VPC va disputar al camp d’esports de Prada de 

Moles el seu partit com a local en un partit del 

Campionat de Catalunya.  

I ja el dissabte 2 de novembre el VPC disputa amb 

normalitat i amb una victòria el seu encontre de lliga 

a l’Estadi Nacional amb el nou sistema de gespa 

correctament instal·lat. 

El dissabte 9 de novembre la selecció sènior de rugbi 

masculí disputa a l’Estadi Nacional el partit previst 

amb la selecció de Bòsnia-Hercegovina  i celebra 

amb una important victòria. 

3. Ateses les complicacions que ja s’han presentat 

anteriorment: quin són els certificats 

d’homologació que garanteixen que la nova gespa 

que s’instal·larà a l’estadi està acceptada, tant per 

la federació internacional de futbol com per la de 

rugbi, per la pràctica de partits internacionals de 

les dos disciplines? 

Els certificats són FIFA QUALITY PRO i WORLD 

RUGBY.  

Adjuntem còpia d’ambdós certificats. 

4. Atès que la Sra. Ministra d’Esports ens va 

mencionar la possibilitat que la FAF es fes càrrec 

a primera instància del pagament de la substitució 

de la gespa –cosa que li seria compensada 

posteriorment per una hipotètica operació de la 

substitució de la gespa d’algun camp que té la 

FAF–, quins són els detalls del contracte que –

entenem– segellarà aquest acord? 

Els pactes i detalls que presidiran aquest acord han 

de respondre a principis d’eficiència i bona 

col·laboració entre el Govern i federacions, dins del 

marc legal. 

Per assolir aquesta fita, el Govern de la mà del 

gabinet jurídic i del departament d’intervenció han 

preparat un conveni que tindrà per finalitat 

optimitzar recursos econòmics al temps que preservar 

les qualitats i manteniment dels materials ja 

instal·lats i certificats. 

En aquest sentit i atesa la despesa que suposa la treta 

de la gespa artificial d’una instal·lació com l’estadi 

nacional i que comportaria associada la de 

col·locació en un estadi gestionat per la Federació, es 

va apuntar la idea no de “compensar” sinó que 

Govern -que ja ha inclòs una partida Pressupostària 

per a procedir a licitar l’adquisició d’un equipament 

de gespa artificial-, inclogués en el plec de bases 

d’aquesta licitació que aquesta fos directament 

instal·lada en un equipament gestionat per la 

Federació.  

Altres detalls a tenir en compte en la signatura 

d’aquest acord és que cadascú restarà propietari de la 
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gespa adquirida per bé que cedirà l’ús al gestor de la 

instal·lació esportiva on estigui col·locada.  

Finalment el gestor de cada instal·lació es farà càrrec 

de les despeses de manteniment del sistema de gespa 

artificial així com dels corresponents tests de 

certificació internacional per part d’un laboratori 

certificat FIFA i IRB, segons correspongui. 

5. Atesa la més que sorprenent disponibilitat 

financera de la FAF i els fets ocorreguts amb 

alguns membres de l’anterior junta directiva de la 

mateixa: és possible que Govern sol·licités al 

Fiscal General que nomenés un acompanyant, o 

bé un assessor econòmic-judicial, a fi i efecte 

d’ajudar els membres de la nova junta de la FAF a 

restablir la imatge de transparència i de seriositat? 

Els actuals representants de la federació han posat en 

coneixement dels interlocutors del Ministeri que la 

UEFA els va donar el vistiplau per a l’ús dels 

recursos econòmics necessaris per a la compra i la 

instal·lació del nou sistema de gespa artificial 

FIELDTURF VERTEX 360 60-10.5 SBR + 

PROPLAY 20. 

Si alguns dels anteriors responsables de la Federació 

Andorrana de Futbol estan immersos en un 

procediment judicial el Govern, com no pot ser 

d’una altra manera, respectarà el principi de 

separació de poders. 

Els actuals membres de la Junta de la federació 

gaudeixen dels drets i els deures que els seus estatuts 

i la llei els confereixen i a ells competeix l’assoliment 

dels objectius fixats en Assemblea General de dit 

òrgan, entre els quals, evidentment, hi ha de ser el 

de donar bona imatge, transparència i seriositat. 

Andorra la Vella, 27 de novembre del 2019 

Sílvia Riva González  

Ministra de Cultura i Esports 
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